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شايعه واردات واگن كذب است
وزير صنعت، معدن و تجارت گفت: شايعه ورود واگن به داخل كذب 
است زيرا اين مسئله اجرايي نشده، البته تعدادي قرارداد از قبل 
عقد شده كه اكنون درحال مذاكره با طرف خارجي هستيم و وزارت 
راه و راه آهن نيز در اين زمينه با ما همراه هس�تند تا كمك رساني 
كنند كه بخش عمده اي از اين بحث را به داخل كشور انتقال دهيم. 
به گزارش تس��نيم، محمدرضا نعمت زاده در جم��ع خبرنگاران اظهار 
داشت: در زمينه توليد واگن خريداران ايراني و همكاران ما در وزارت 
صنايع درحال مذاكره با طرف هاي خارجي هس��تند ت��ا بتوانيم براي 
قطعاتي كه از خارج به داخل كش��ور وارد مي شوند فاينانس درازمدت 

داشته باشيم و بخشي از مشكلات مالي از اين طريق برطرف شود. 
نعمت زاده خاطرنشان كرد: امكان ورود تعدادي واگن به داخل نيز در 
نظر گرفته شده تا بتواند نيازهاي فوري و آني را تأمين كند، همچنين 
ما در مرحله ساخت با مشكلي مواجه نيستيم بلكه مشكل ما منابع مالي 
است كه شركت هاي ريلي نمي توانند خريد ريلي داشته باشند و به دليل 

محدوديت سرمايه نيز نمي توانند فروش نسيه داشته باشند. 
وي بيان كرد: به دنبال آن هستيم كه با رفع موانع سياسي بين المللي 
كه هر روز بانك هاي خارجي و بيمه هاي صادراتي در اروپا و كشورهاي 
آسياي شرقي دارند بتوانيم معضل نقدينگي اين واحدها را برطرف كنيم 

و اميدواريم در چندماه آينده اين حركت را تكرار كنيم. 
وي خاطرنشان كرد: تأكيد شد تا از صدورمجوز ورود محصولاتي كه در 
داخل توانايي توليدآنها وجود دارد اعم از ماشين آلات راه سازي، واگن، 
تجهيزات صنعتي و ... جلوگيري شود و اين موارد به داخل سوق داده 
شود كه ما در حال انجام اين اقدامات هستيم و دستگاه هاي اجرايي نيز 
با ما همكاري لازمه را دارند و عمده اين مشكل تأمين منابع تسهيلات 

درازمدت و ميان مدت است كه آن هم برطرف مي شود. 
نعمت زاده ادامه داد: شركت هپكو از سال هاي گذشته به بخش خصوصي 
واگذار شده اما بخش خصوصي توانايي عمل به تعهدات خود را نداشته 
است و به همين دليل وكالت خود را به سازمان خصوصي سازي واگذار 
كرده تا از طريق بخش خصوصي س��هام اين مجموعه را واگذار كند و 
تاكنون دو يا سه نوبت به مزايده گذاشته شده اما تاكنون تصميم جدي 

اخذ نشده است. 
---------------------------------------------------

چين بازار پيچ و مهره را بلعيد
رئيس اتحاديه فروشندگان پيچ و مهره با اش�اره به وضعيت بازار 
پيچ و مهره كش�ور گفت: به نظر نمى رس�د تا دو س�ه هفته آينده 
وضعيت بازار به وضعيت مثبت برس�د و اگر به اي�ن صورت پيش 
رود ح�دود ٧٠درصد اصن�اف به حال�ت تعطي�ل در خواهد آمد. 
مس��عود ملك لو در گفت وگو با ميزان، با اش��اره به ركود حاكم بر بازار 
پيچ و مهره اظهار كرد: در حالى كه رك��ود در تمام بخش هاى صنعت 
كشور رخنه كرده بازار پيچ و مهره بسيار تحت تأثير قرار گرفته و بيشتر 
عرضه كنندگان با اندك تقاضا مواجه هستند. وى با گلايه از وضع اعمال 
ماليات بدون در نظر گرفتن ركود بازار، افزود: س��ازمان ماليات كشور 
بدون در نظر گرفتن ركود حاكم بر بازار همچنين نبود عرضه و تقاضا 
در موعد مقرر ماليات خود را از فروشندگان دريافت مى كند و هر سال 
١٠درصد اضافه ش��ده را لحاظ كرده بدون در نظر گرفتن ركود بازار و 
صنايع كشور. وى در ارتباط با پيش بينى وضعيت بازار براى سال هاى 
آينده، اظهار كرد: به نظر نمى رسد تا دو، سه هفته آينده وضعيت بازار به 
حالت مثبت برسد و اگر به اين صورت پيش رود حدود ٧٠درصد اصناف 
به حالت تعطيل در خواهد آمد. رئيس اتحاديه فروشندگان پيچ و مهره 
تصريح كرد: از س��وى ديگر دولت با راه اندازى هايپرها و فروشگاه هاى 
زنجيره اى بزرگ عملًا ١٠درصد از سود فروش از آنها دريافت مى كند و 

به نظر نمى رسد فكرى براى اصناف كوچك كشور داشته باشد. 
ملك لو با بيان اينكه حدود ٩٠ درصد واردات پيچ و مهره ايران از كشور 
چين است، ادامه داد: در حال حاضر واردات از كشورى به غير از چين 
صرفه اى نداشته و بايد اين را در نظر داشت كه بيش از ٧٠درصد پيچ و 

مهره هاى وارداتى به كشور فاقد استانداردهاى لازم است.

 اقتص�اد اي�ران از 

مهران  ابراهیمیان
  گزارش  یک

لحاظ نظ�ري دچار 
تضاده�اي عجيبي 
است كه نتيجه آن ژس�ت اقتصاد بازار آزاد و 
ليبرالي و عمليات توسعه و بزرگ شدن دولتي 
است، به عنوان مثال بيمه ايران به عنوان يك 
نهاد 1٠٠ درصد دولتي ب�ا بدهي هاي بزرگ و 
عدم وصولي هاي كلان قصد دارد بانكدار شود!

دولتمردان به طور علني از اقتصاد بازار آزاد سخن 
مي گويند ولي در عمل تلاش بسيار زيادي براي 
توسعه بخش هاي دولتي دارند. از يك سومدعي 
بهبود فضاي كسب و كار هستند اما در سوي ديگر 
و در فضاي پسابرجام هر آنچه وعده و تفاهمنامه 
و موافقتنامه است را براي شركت هاي دولتي به 

ثبت رسانده اند. 
آخوندي وزير راه و شهر سازي معتقد است بايد 
دخالت دولت در قيمت گذاري ها كم شود و اساساً 
سازمان حمايت مصرف كنندگان و توليدگنندگان 
تعطيل شود، از سوي ديگر ميلياردها دلار هواپيما 
را توسط ش��ركت هواپيمايي دولتي ورشكسته 

سفارش مي دهد. 
در جديدترين اظهارنظرها ك��ه چند روز پيش 
از س��وي مديرعامل بيمه ايران مطرح شده، اين 
بيمه ١٠٠  درصد دولتي قرار است بانك بزند، آن 
هم در شرايطي كه هم اكنون بانك ها در وضعيت 
وخيمي به س��ر مي برند و نسبت كفايت سرمايه 
در دوره چهار س��اله اخير به شدت كاهش يافته 

و بسياري از بانك ها نمادهاي بورسي خود را به 
دليل ناتواني در ارائه گزارش مالي شفاف، تعطيل 

كرده اند. 
 اما اين تمام ماجرا نيست زيرا اظهارات مديرعامل 
بيمه دولت��ي اي��ران در حالي مطرح ش��ده كه 

تناقضات فاحشي با اظهارات قبلي خود دارد. 
به اين اظهارنظرهاي مديرعامل بيمه ايران توجه 

كنيد كه طي كمتر از دو ماه اظهار شده است. 
    پولي براي سرمايه گذاري نداريم!

مديرعامل بيمه ايران در اين مصاحبه كه در تاريخ 
٩5/٠۸/23 روي خروجي خبرگزاري فارس رفته 
با گلايه از سازمان ها و دس��تگاه هاي مختلف به 
رشد مطالبات اين شركت از سازمان هاي دولتي و 
عمومي، اشاره كرده و گفته است: براي بازپرداخت 
اين بدهي ها باي��د فكري كرد. ب��ا تضعيف بيمه 
ايران، اين شركت ديگر نمي تواند نقش خود را در 
مواقع حساس مانند تحريم ها ايفا كند. محسن 
پوركياني با اشاره به مشكلات و مسائل بيمه ايران، 
اظهارداشت: بيمه ايران سهم بازار را از دست داده 
و اين جابه جايي ها باعث شده از ثبات برخوردار 
نباش��د. وي افزوده: در اين دوره شفاف س��ازي، 
كاهش فساد، رفع مشكلات فرايندهاي كاري و 

تقويت بازرسي را در دستور كار قرار داده ايم. 
وي با بيان اينكه مطرح كردن ويژگي هاي بيمه 
ايران به معناي نفي مشكلات آن نيست، تصريح 
كرده است: بيمه ايران يك شركت دولتي و متعلق 
به مردم است، همه بايد تلاش كنيم به بيمه ايران 

كمك كنيم. ادعا ندارم در مديريت بنده اشكالي 
وجود ندارد، بيمه ايران ي��ك مجموعه بزرگ و 
قديمي است و روزانه 22 ميليارد تومان خسارت 

به مردم مي دهد. 
وي در خصوص بدهي ها و مطالبات بيمه ايران، 
اظهارداشت: ما بدهي نداريم اما مطالبات زيادي 
داريم كه بخش عم��ده آن مطالبات از آموزش و 

پرورش و يكي از نهادهاي عمومي است. 
پوركياني با بيان اينكه اگر درس��ت عمل نكنيم 
بيمه اي��ران از كارك��رد بيمه گري خ��ود خارج 
مي شود، افزود: ما حق بيمه اي مي گيريم و بايد 
در اين حق بيمه ها سرمايه گذاري و از محل سود 
حاصله، تعهدات را بپردازي��م اما در حال حاضر 
پولي براي سرمايه گذاري به دست ما نمي رسد. 

وي گفته است: بيمه ايران با اين اوراقي كه براي 
بازپرداخت بدهي ها طراحي شده در نهايت پس 
از چند سال بايد مطالبات خود را با تنزيل حداقل 
2٠ درصد دريافت كن��د.  مديرعامل بيمه ايران 
با تأكيد بر اينكه اي��ن اقدامات به تدريج موجب 
تضعيف بيمه ايران خواهد شد، گفت: با تضعيف 
بيمه ايران، اين شركت ديگر نمي تواند نقش خود 
را در مواقع حساسي مانند جنگ تحميلي، جنگ 

نفتكش ها و دوران تحريم به خوبي ايفا كند. 
به گفته وي اگر بيمه ايران قدرتمند نش��ود، به 

تدريج ناتوان شده و از بين خواهد رفت!
   بانك مي خريم!

مديرعام��ل بيمه ايران در پاس��خ به ايس��نا در 

حالي ك��ه معتقد اس��ت »بانك ه��ا در ايران از 
فعاليت هاي اصي��ل خود كمي دور ش��ده اند و 
علاوه بر واسطه گري مالي همه انواع فعاليت هاي 
سود آور را هم انجام مي دهند و »بيمه« هم يكي 
از انواع اين فعاليت هاس��ت« اعلام كرده است: 
»يك��ي از اولويت هايش در اين ش��ركت ايجاد 
اهرم مالي و س��هامداري در قالب تأسيس يك 
بانك معتبر از سوي بيمه ايران است. تا اين بار 
ورق برگردد و براي اولين بار پس از انقلاب يك 

شركت بيمه، صاحب بانك شود.«
وي كه بع��د از محمود امراللهي و س��يدعباس 
حس��يني س��ومين مديرعامل و رئيس هيئت 
مديره بيم��ه ايران در دولت يازدهم محس��وب 
مي شود بر اين باور است كه »بانكداري بيمه ها 
امري استراتژيك براي بيمه ها محسوب مي شود، 
ولي متأس��فانه تابه حال جدي گرفته نش��ده و 
شايد مشكلات و دردسرهاي اين صنعت آنقدر 
زياد بوده كه مديران نتوانس��ته اند به اين سمت 
حركت كنند و دست وپايشان بسته بوده است. 
اما در اين چند ماهي كه بيم��ه ايران را تحويل 
گرفته ام، يكي از اولويت هاي بنده در اين شركت 
كه س��ابقه طولاني فعاليت در آن دارم، حركت 
به س��مت ايجاد اين اهرم مالي و سهامداري در 
يك بانك خوش��نام و معتبر از سوي بيمه ايران 
اس��ت. مذاكراتي هم انجام داده ايم و ان شاءالله 
در صورت نهايي شدن بيمه ايران مالك بخشي 
از يك بانك مهم در كشور خواهد شد كه حتماً 
به اطلاع شما خواهيم رساند.«سؤال اساسي اين 
است كه اگر بيمه ايران در حال تضعيف شدن 
است و از طرف ديگر بانك ها در وضعيت مناسبي 
به سر نمي برند و به اعتراف خود مديرعامل بيمه 
ايران بانك ها از فعاليت اصيل خود دور مانده اند 
پس چه الزامي ب��ه ورود يك بيمه كاملًا دولتي 
در امر بانكداري اس��ت؟ آيا اين اقدام در فضاي 
موجود امري منطقي به شمار مي رود يا توصيه 
و تكليفي در كار است؟ بيمه دولتي اي كه از يك 
س��و مطالبات غيرقابل وصول از دستگاه هايي 
مانند آم��وزش و پرورش دارد و از س��وي ديگر 
بنا به گفته مديرعامل سابق آن هزاران ميليارد 
بدهي دارد با چه سرمايه اي قرار است در حوزه 

بانكداري ورود كند. 
مديرعامل س��ابق بيمه ايران ح��دود پنج ماه 
پيش )در چهارمين روز ش��هريور٩5 ( در دفاع 
از عملك��رد خود ب��ه خبرگزاري ف��ارس گفته 
بود: بيمه ايران در س��ال ٩٤ به ميزان حداقل 
حدود ٦٠ ميليارد تومان س��ودده شده كه در 
تش��ريح ش��رايط اين موفقيت آورده بود: پس 
از دو سال زيان س��نگين در س��ال هاي ٩3 و 
٩2 با بيش از هزاران ميلي��ارد تومان زيان اين 
سود محقق ش��ده اس��ت، لذا بيمه ايران حتي 
با روند بهبود مديريتي بعد از مباحث رخ داده 
درباره پرداختي هاي غيرمتعارف نمي تواند طي 
ماه بدهي ه��اي هزاران ميلي��اردي و مطالبات 
كلان خ��ود را وصول ك��رده و بان��ك بزند؟آيا 
طرفداران اقتصاد آزاد با شرحي كه در بالا و در 
مورد وضعيت بانك ها و بيمه ايران بيان ش��د، 
 اجازه خواهند داد باز هم بال هاي ش��ركت هاي 

دولتي گسترده تر شود؟

دولت بزرگ تر در اقتصاد ليبرالي!
گزارش »جوان« از يك بام و دو هواي دولتمردان ليبرال

قرارداد شيرين براي دلالي سوئيسي
چهار منبع آگاه به خبرگزاري رويترز اعلام كردند، شركت ويتول 
س�وئيس موافقتنامه اي با ش�ركت ملي نفت ايران ب�راي اعطاي 
وامي معادل يك ميلي�ارد يورو ب�ه اين ش�ركت در ازاي تضمين 
صادرات فرآورده هاي نفتي ايران به س�وئيس امضا كرده اس�ت. 
به گزارش فارس، بررس��ي هاي فارس نشان مي داد ش��ركت ويتول با اين 
قرارداد، مرغوب ترين و بازارپسندترين فرآورده هاي صادراتي ايران را براي 
يك مدت طولاني در اختيار خ��ود گرفته و با برخ��ورداري از اين تخفيف 
استثنايي و بي سابقه كه در مورد يكي از اين فرآورده ها به ٤5 دلار در هر تن 
بالغ مي شود، عملًا ساير مشتريان و خريداران را از بازار ايران بيرون كرده و 
فروش اين فرآورده هاي با ارزش پالايشگاهي را به انحصار خود در مي آورد. 
از سوي ديگر اين شركت با پرداخت وام و تحميل شرايط يك  طرفه، ريش 
شركت ملي نفت ايران را در اين زمينه در گرو خود خواهد داشت و امكان 
تجديدنظر را از شركت نفت خواهد گرفت. بر اساس اين گزارش دلال اين 
معامله يك طرفه و پرسود براي ويتول، يك شركت ايراني مستقر در سوئيس 
اس��ت كه برخي از مديران فعلي آن در قالب بخش خصوصي درگير منافع 
شخصي خود با شركت ويتول هستند و به همين دليل تلاش مي كنند مشابه 

اين قرارداد را به نفت خام و ميعانات گازي نيز تعميم دهند.
بر اين اساس ظاهراً شركت سوئيس��ي مي تواند با انتخاب دوره قيمت گذاري 
فرآورده هاي نفتي، قيمت خريد فرآورده را به اختيار خود تعيين و دهها دلار ]در 
تن[ را از اين محل نصيب خود كند. ماهيت اين امتياز به گونه اي است كه دلال 
سوئيسي مي تواند فرآورده نفتي را در يك ماه برداشت، اما قيمت آن را به دلخواه 
خود بر اساس ماهي )ماه قبل، همان ماه يا ماه بعد از آن( محاسبه و پرداخت كند 

كه سطح قيمت ها پايين تر بوده است. 
اين قرارداد، اولين قرارداد مهمي است كه از زمان لغو تحريم ها در سال 2٠١٦ 
بين ايران و يك تجارتخانه مهم بين المللي منعقد مي ش��ود. ويتول و شركت 
ملي نفت ايران از اظهارنظر در اين باره خ��ودداري كرده اند. اين قرارداد از نوع 
قراردادهايي است كه در آنها مشتري براي كمك به پيشبرد يك پروژه توليدي، 

پولي را از پيش به توليدكننده پرداخت مي كند.

۱۷ سال فرصت سوزي ايران 
درحالي كه ايران بعد از گذش�ت 1٧س�ال از امضاي ق�رارداد اوليه با 
 B شركت هاي هندي، هنوز در حال مذاكره براي توسعه ميدان فرزاد
است، عربستان از سال ۲٠1۳ توسعه ميدان عربيه )مشترك با فرزاد( را 
آغاز كرده و به زودي به توليد روزانه 1/۲ ميليارد فوت مكعبي مي رسد. 
به گزارش تس��نيم، ميزان ذخاير درجاي گاز در ميدان مشترك فرزاد 
B بالغ بر ١۸ تريليون و ٧5٠ ميليارد فوت مكعب برآورده ش��ده است. 
در س��مت ايران امضاي قرارداد اوليه اكتش��اف و توس��عه فرزاد B با 
كنسرسيومي متشكل از سه شركت دولتي هند به سال 2٠٠٠ ميلادي 
بازمي گردد اما اين قرارداد تنها در بخش اكتشاف اجرايي شد و در بخش 

توسعه هيچ اقدامي براي برداشت منابع گازي اين ميدان نشد. 
در طول ١٧ سال اخير، بارها در خصوص توسعه اين ميدان با شركت هاي 
هندي مذاكره شده اما سال ها تعلل ايران تا امروز فقط به عقب افتادگي 
ايران در برداشت از اين مخزن مشترك گازي منجر شده است. به گفته 
»محمد مشكين فام« مديرعامل شركت نفت و گاز پارس، هنوز مشخص 
نيست كه در خصوص توسعه اين ميدان با شركت هاي هندي توافقي 
حاصل شود و تا پايان س��ال جاري، قرار است تعيين تكليف شود كه با 
شركت هاي هندي در توسعه فرزاد B قراردادي منعقد مي شود يا خير. 
در طرف مقابل، برعكس بلاتكليفي ايران، عربستان برنامه اي مشخص 
براي توس��عه ميدان گازي »عربيه« دارد. شركت آرامكوي عربستان با 
 )A اعلام آغاز توليد گاز از ميدان »حصبه« )مش��ترك با ميدان فرزاد
برنامه توليد مشترك 2/5 ميليارد فوت مكعب گاز از ميادين »حصبه« 
و »عربيه« را در دستور كار قرار داده است. از مجموع 2/5 ميليارد فوت 
مكعب توليد روزانه گاز از اين دو ميدان، ١/2 ميليارد فوت مكعب توليد 

روزانه ميدان »عربيه« خواهد بود. 
---------------------------------------------------

كدام ۱6 هزار ميليارد تومان؟
رئيس اتحادي�ه تعاوني هاي توليدي ب�ا تأكيد ب�ر اينكه برخلاف 
اظهارات مس�ئولان دولتي، وضعيت بنگاه ه�اي توليدي و ميزان 
جذب كارجويان بسيار نامساعد است، گفت: اگر دولت مدعي ارائه 
تسهيلات به بخش توليدي كشور است، نش�اني آن را اعلام كند. 
به گزارش فارس، سعيد مرادي با اشاره به اينكه بخش توليدي كشور چند 
سالي است كه به طور كامل به سوي تعطيلي پيش مي رود، اظهار داشت: 
اگر حاكميت و دولت دست از س��ر توليدكنندگان بردارد و آنچه قانون 
آنان را ملزم مي كند، اجرا كنند، هيچ حمايت ديگري نمي خواهيم. وي 
با اشاره به اينكه تسهيلات بانكي با سودهاي نجومي موجب شد فاتحه 
توليد را بخوانيم، افزود: علاوه بر اينكه دولت توجهي به بخش اشتغال 
نداش��ته، بلكه بخش تعاون را نيز در برنامه ششم توسعه كشور به طور 
كلي فراموش و با اين اقدام مخالفت خود را با قانون اساسي اعلام كرد. 
وي در پاسخ به اين سؤال كه سهم تعاوني هاي توليدي از تسهيلات ١٦ 
هزار ميليارد توماني اعلامي سخنگوي دولت چه ميزان است؟ گفت: در 
جريان هيچ گونه تسهيلاتي كه سرمايه در گردش تعاوني هاي توليدي را 
تأمين كند، نيستيم و اگر تسهيلاتي دولت ارائه كرده آدرس و محل آنها 

را طي ليستي اعلام كنند تا در منظر همگان آشكار شود. 
---------------------------------------------------
ايرلاين هايي كه براي ورود به فرودگاه 

پول مي گيرند
رس�يدن رقم بدهي هاي معوق ايرلاين هاي ايراني به ٧٠٠ ميليارد 
تومان، ش�ركت فرودگاه ها را بر آن داش�ت تا با تهديد كش�اندن 
پرونده هاي ش�ركت هاي هواپيمايي به مراجع قضايي كار را پيش 
ببرد؛ موضوعي كه تجربه جهاني مسير عكس آن را نشان مي دهد. 
به گزارش ايسنا، رقابتي شدن صنعت هواپيمايي در جهان باعث شده در 
كنار فعاليت سرمايه گذاران غير دولتي در ايرلاين ها، حتي فرودگاه هاي 
بزرگ دنيا نيز با جذب س��رمايه گذاران جديد به فك��ر افزايش درآمد 
خود باشند. در ايران اما اين رويه به شكل عكس اتفاق مي افتد. شركت 
فرودگاه ها به عنوان نهاد دولتي مسئوليت اداره فرودگاه هايي را بر عهده 
دارد كه جز چند نمونه انگشت شمار، همگي زيان ده هستند و براي سر پا 
نگه داشتن آنها نياز به جذب منابع درآمدي است كه يكي از اصلي ترين 
گزينه هاي آن، دريافت خدمات فرودگاهي از ايرلاين هاست؛ موضوعي 
كه صحبت هاي دبير انجمن شركت هاي هواپيمايي نشان مي دهد نه تنها 
در بعضي از كشورهاي توسعه يافته جهان شبيه به آن ديده نمي شود كه 

حتي پرداخت هزينه از سوي برخي فرودگاه ها انجام مي شود. 
مقصود اسعدي ساماني توضيح داد: متأسفانه در ايران شرايط فرودگاه ها 
طوري شده كه آنها منابع درآمدي متنوعي پيش روي خود نديده اند و 
از اين رو يكي از تنها گزينه هاي پيش روي آنها دريافت هزينه خدمات 
فرودگاهي اس��ت. وي ادامه داد: البته ش��ركت هاي ايراني همواره بر 
مطلوب بودن خدمات مختلفي كه در بسياري از فرودگاه ها براي آنها 
صورت گرفته تأكيد داشته اند و طبق قوانين تمام تلاش خود را به كار 
بسته اند كه هزينه خدمات پرداخت شود، اما در نگاهي كلان مي توان به 

تجربه ديگر كشورها نيز در اين حوزه انديشيد. 
به گفته دبير انجمن شركت هاي هواپيمايي، بسياري از فرودگاه هاي 
جهان با توجه به شرايط رقابتي كه دارند، براي حفظ جايگاه خود اقدام 
به پيگيري برنامه هاي اقتصادي مختلف كرده ان��د و از فضاي تجاري 
گرفته تا اقدامات توريستي، به دنبال آن بوده اند كه فرودگاه خود را به 

انتخابي جدي بدل كنند.

 بي علاقگي بانك مركزي
براي تمديد كارت اعتباري

يك مقام مس�ئول در وزارت صنعت، معدن و تجارت با اش�اره به 
اينكه بانك مركزي در آخرين جلسه مش�ترك، علاقه اي نسبت 
به تمديد صدور كارت اعتباري خريد كالاي ايراني از خود نش�ان 
نداد، از س�ازمان برنامه و بودجه درخواس�ت كرد به طور جدي به 
اين مسئله ورود كند و براي تمديد طرح دستور از بالا صادر شود. 
به گزارش ايسنا، در حالي ابتداي دي ماه سال جاري زمان صدور كارت 
اعتباري خريد كالاي ايراني پايان يافت كه وزير صنعت، معدن و تجارت 
و نيز رئيس كل بانك مركزي به شكس��ت طرح مذك��ور در مدت يك 
ساله اش اذعان كردند و هركدام معتقد بودند نهاد مقابل از عوامل ناموفق 

بودن طرح كارت اعتباري خريد كالاي ايراني بوده است. 
اين طرح به عنوان يكي از سياست هايي بود كه در قالب بسته تسريع 
رونق اقتصادي در اواخر مهرماه سال ١3٩٤ در نشست مشترك وزير 
اقتصاد و دارايي، رئيس سازمان برنامه و بودجه و رئيس كل بانك مركزي 
از آن رونمايي و اعلام شد كه با توجه به سياست هاي درنظر گرفته شده 
مي تواند عاملي براي تحرك بخش توليد و خروج از ركود در كشور باشد 
اما با پايان بازه زماني اجراي اين طرح صحبت هاي مسئولان حاكي از 

ناموفق بودن طرح كارت اعتباري خريد كالاي ايراني بود. 
در اين راس��تا اما صحبت هايي مبني بر احتم��ال تمديد صدور كارت 
اعتباري خريد كالاي ايراني ش��د اما با گذشت حدود دو هفته از اتمام 
طرح مذكور همچنان اختلافات بسياري بين مسئولان وزارت صنعت، 
معدن و تجارت و نيز بانك مركزي در موارد مختلف تدويني اين طرح 
وجود دارد. سود تسهيلات بانكي،  ليست كالاهاي منتخب و نيز جامعه 
هدف از نقاط اختلافي بين مسئولان اين دو نهاد در زمينه تمديد صدور 
كارت اعتباري خريد كالاي ايراني است. عباس هاشمي مدير كل دفتر 
صنايع فلزي و لوازم خانگي وزارت صنعت، معدن و تجارت در پاسخ به 
آخرين وضعيت تمديد صدور كارت اعتباري خريد كالاي ايراني با توجه 
به اتمام زمان صدور آن در ابتداي دي ماه سال جاري اظهار كرد: وزارت 
صنعت، معدن و تجارت علاقه مند و پيگير تمديد صدور كارت اعتباري 
خريد كالاي ايراني اس��ت و از اين اتفاق استقبال مي كند، هرچند اين 
مسئله به توافق به بانك مركزي بستگي دارد. وي درباره علاقه مندي 
بانك مركزي به ادامه اين طرح و نيز تمديد صدور كارت اعتباري خريد 
كالاي ايراني تصريح كرد: در آخرين جلس��ه اي كه با مس��ئولان بانك 
مركزي داشتيم، آنها علاقه اي به تمديد طرح نداشتند و عنوان كردند 

منابع را به بخش هاي ديگري تخصيص داده اند. 
هاشمي ادامه داد: از سازمان برنامه و بودجه تقاضا مي كنيم كه به طور 
جدي به مس��ئله صدور كارت اعتباري خريد كالاي ايراني ورود كند و 
بايد براي تمديد طرح دس��تور از بالا صادر شود. مدير كل دفتر صنايع 
فلزي و لوازم خانگي وزارت صنعت، معدن و تجارت با اش��اره به اينكه 
وزارت صنعت به طور كامل موافق با تمديد صدور كارت اعتباري خريد 
كالاي ايراني است، بيان كرد: مسئله اي كه بايد در اين طرح به آن اشاره 
ش��ود جامعه هدف متقاضي كارت اعتباري خريد كالاي ايراني است. 
اگر قرار باش��د جامعه مخاطب همانند غرب محدود باشد قطعاً موفق 
نخواهد بود و بارها و بارها وزير صنعت، معدن و تجارت طي نامه هايي به 
رئيس جمهوري،  رئيس كل بانك مركزي و رئيس سازمان برنامه و بودجه 
درخواس��ت كرده كه اين طرح بدون محدوديت از لحاظ جامعه هدف 

مشمول تمامي بازنشستگان و شاغلان لشكري و كشوري باشد. 

رئيس اتاق اصناف ايران با اعلام اينكه قاچاق 
سازمان يافته بيش از 1۵ سال است كه در كشور 
رسوخ كرده اس�ت، گفت: بسياري از اجناس 
قاچاق به صورت س�ازمان يافته وارد كش�ور 
مي ش�ود، اين كالاهاي حجيم يقيناً از مبادي 
رسمي وارد كشور مي شود، اين سايد باي سايد 
به اي�ن بزرگي ك�ه كالاه�اي همراه مس�افر 
نيس�ت، اين حتماً بايد با كانتينر وارد كشور 
شود و با وس�ايل س�نگين حمل و نقل شود. 
علي فاضلي در گفت وگو با مهر در پاس��خ به اين 
پرس��ش كه همچنان كالاهاي قاچاق در سطح 
ش��هر ديده مي شود، گفت: بس��ياري از اجناس 
قاچاق به صورت هدفمند و س��ازمان يافته وارد 
كشور مي شود، حتي كالاهاي فاسدشدني چون 
ميوه از شيلي وارد مي ش��ود در عرض دو تا سه 
هفته از مبدأ به دس��ت مصرف كننده مي رسد، 
از سوي ديگر اين كالاهاي حجيم مانند يخچال 
ساي باي س��اد يقيناً از مبادي رسمي وارد كشور 
مي شود، حال آيا اينكه ما اين قاچاق گسترده و 
هدفمند را رها كرده و به يك مغازه دار كه ١5٠ 
كيلو ميوه قاچاق دارد، بچسبيم، مبارزه ريشه اي 

با قاچاق است؟ 
رئي��س ات��اق اصن��اف اي��ران، اظهار داش��ت: 
يخچال هاي ساي باي  س��ايد امريكاي��ي در بازار 
موجود اس��ت ك��ه مي دانيد در مكزي��ك توليد 
مي شود و س��ازمان يافته از مرز گمركات رسمي 
وارد كشور مي ش��ود. اين كالاهاي حجيم يقيناً 
از مب��ادي رس��مي وارد كش��ور مي ش��ود، اين 
سايد باي سايد به اين بزرگي كه كالاهاي همراه 
مسافر نيست يا لوازم آرايشي نيست كه بتوان در 
كيف گذاشت، اين حتماً بايد با كانتينر وارد كشور 

شود و با وسايل سنگين حمل و نقل شود. 
    قاچ�اق ل�وازم خانگ�ي را از گم�رك 

بپرسيد
وي در پاس��خ به اين پرس��ش كه در مورد ورود 
كالاهايي مانند لوازم خانگي قاچاق گفته مي شود 
كه همين برندهاي رسمي اقلام قاچاق هم وارد 

مي كنند، گف��ت: در اين خص��وص بايد گمرك 
پاسخگو باشد و صاحب صلاحيت نيستم. 

وي گفت: وقت��ي در مورد قاچ��اق كالا صحبت 
مي شود بايد همه واقعيت را مطرح كرد و اينكه 
اصناف به طرح مبارزه با قاچاق تمكين نمي كنند 

درست نيست. 
    توليد داخل را چه كس�ي باي�د در اين 

سال ها تقويت مي كرد
به گفته فاضلي بزرگ ترين عارضه اين است كه 
متأسفانه منفعت شخصي بر منافع ملي ترجيح 
داده مي ش��ود، گفت: به همين دليل راهي براي 
توجيه كالاي قاچاق پيدا ش��د و اي��ن كالاها به 
كشور آمد. اجناس توليد داخل بايد با كالاهاي 
خارجي همسان مي شد اما همه مسئوليت هاي 
بهبود فضاي كس��ب و كار و تقوي��ت توليد ملي 
از جمله تأمين م��واد اوليه، كمك به نوس��ازي 
ماش��ين آلات و تكنولوژي توليد را رها كردند و 

سراغ مبارزه با قاچاق كالا آمدند. 
    رهبري فرمودند مبارزه در مبدأ

رئيس اتاق اصناف ايران اف��زود: رهبري گفتند 

كالاهايي كه در مبدأ كش��ف مي ش��وند را آتش 
بزنيد. ايش��ان ك��ي فرمودند كه به بازار كش��ور 
هجوم بياوريد و چهار تا قطع��ه كالا در بازار را به 
آتش بكشيد؟ با اين اقدامات امنيت بازار را از بين 
مي بريد و آن را نابود مي كنيد. متأس��فانه براي 
اينكه صورت مس��ئله را پاك كنن��د، هدف را به 
جاي مبدأ ورود قاچاق كالا به كشور، بنگاه هاي 

درون شهر قرار دادند. 
    توزيع گسترده كالاي قاچاق

فاضلي اظهار داش��ت: ما دست همه كساني كه 
در اين جهاد)مبارزه واقع��ي باقاچاق كالاو ارز( 
شركت مي كنند را مي بوس��يم چراكه خودمان 
بيش��ترين آس��يب و صدمه را در بخش قاچاق 
مي بيني��م اما آنق��در توزيع اين ن��وع كالاهاي 
قاچاق در شبكه ها گسترده شده كه كار از دست 
ما در رفته است. عرضه اقلام قاچاق، بخشي اش 
در شبكه مجازي، يكس��ري در بنگاه هاي بدون 
پروانه و بخشي در دستفروشي ها جلوي مغازه ها 

انجام مي شود. 
رئيس اتاق اصناف ايران با اشاره به اينكه بانگاهي 

به خيابان جمهوري مي بينيد ك��ه اغلب خريد 
و فروش ه��ا بي��رون از مغازه و س��ركوچه انجام 
مي گيرد، ادامه داد: راهكار اين اس��ت كه با اين 
دمل بدخيم بايد درست مبارزه كرد، اگر نيشتر را 
بدون فراهم كردن امكانات بزنيد يقيناً اين دمل 

تبديل به سرطان مي شود. 
وي با بيان اينكه بايد راه ورود كالاهاي خارجي 
را س��ر مرزها ببنديم و اجازه ندهيم كه كالاهاي 
قاچاق وارد كش��ور ش��ود. ادامه داد: بايد توجه 
داشت كه معضل قاچاق تقريباً در يك دوره زماني 
١5 ساله اتفاق افتاده و در شش ماه نمي توان آن 
را ريشه كن كرد و نياز به زمان دارد، بنابراين بايد 
به مردم و مصرف كننده  و ارائه كننده  خدمات و 

فروش آگاهي دهيم. 
    دس�تگاه هاي مب�ارزه ب�ا قاچ�اق چه 

كرده اند؟
رئيس اتاق اصناف ايران گفت: دستگاه هاي ناظر 
بر قاچاق زياد هستند اما در عمل اقدامات آنها به 
جايي نرسيده است، مسئوليت مبارزه با قاچاق، 
ستاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز است، حتي اتاق 
اصناف ايران را در اصلاح قانون سال ٩2 از كاشف 
بودن قاچاق ح��ذف كردند، يعن��ي اصناف كه 
بزرگ ترين شبكه توزيع كالاهاي توليد داخل و 
وارداتي است از كاشف بودن حذف شد، كاشف 
دستگاه اصلي اس��ت و بقيه در كنار آنها هستند 
مانند نيروي انتظامي كه براي مبارزه با قاچاق در 

اختيار دستگاه هاست. 
رئيس اتاق اصناف ايران ادامه داد: بارها گفته ام 
اين همه بنگاه هاي كوچك و متوس��ط توليدي 
داريم اما در دهه اخير مي بينيد كه س��وداگراي 
در اقتصاد ايران چقدر جا بازكرده، خراب كردن 
اين جايگاه بسيار سخت اس��ت. وي با اشاره به 
ورود بخشي از كالاهايي كه جزو حرامات است به 
كشور، گفت: چرا اين كالاهاي حرام در اين حجم 
وارد مي شود؟ ما به تشكيلات واردكننده كاري 
نداريم، چه شبكه اي اينها را توزيع مي كند؟ بايد 

باوركرد كه اينها وجود دارد. 

افشاگري رئيس اتاق اصناف از پشت پرده قاچاق

قاچاق سازمان يافته 15 ساله شد
به جاي آنكه در مبدأ با قاچاق مبارزه كنيم در بازار دنبال قاچاق هستيم

    اصناف

 بيمه ايران به عنوان يك نهاد 1٠٠ درصد دولتي
با بدهي هاي بزرگ و عدم وصولي هاي كلان چگونه بانك مي خرد؟


